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El senyor Montiel Márquez:

Moltes gràcies 

Senyor conseller, s’enganya vosté en una cosa: sí que podien 
fer més  Podien fer més i el problema està en el plec de condi-
cions, perquè vostés deliberadament a soles feren un plec 
de condicions en què l’únic criteri era el criteri purament 
econòmic  Ho diu el plec, el tinc en la mà  Diu: «En este proce-
dimiento no se presentará sobre 2, al no establecerse crite-
rios cuya ponderación dependa de un juicio de valores » A 
soles n’hi havia el criteri econòmic  Ací tinc el plec 

Què va ocórrer? Que, clar, aparentment una rebaixa del 20% 
pot traduir-se en un exemple de bona gestió, però no és cert  
Perquè la referència que n’hi havia en el plec de condicions 
administratives, que també el tinc ací, a soles fa referència al 
compliment de la normativa laboral. Ni tan sols ficaren vostés 
com a criteri, com a mèrit, poder verificar la subrogació efec-
tiva i real, el compliment real del conveni col·lectiu, article 31 
del conveni col·lectiu d’aplicació 

Quan vostés deixen en mans de les empreses el compli-
ment o no de la subrogació, què ocorre? Que en una reforma 
laboral, com la que va fer el PP en el 2012, l’empresa no ho 
complix, el jutge diu que és improcedent, i això són diners: 
4 000, 5 000, 6 000 euros, i despatxen les treballadores  Per 
tant, cal canviar eixos criteris  I jo li dic: si eixa empresa, en 
concret la que ja ha segut condemnada, perquè no ens obli-
dem, en la sentència de 15 de març del 2017   

La senyora vicepresidenta primera:

Senyor Montiel 

El senyor Montiel Márquez:

   del jutjat número 2, l’empresa ha sigut condemnada per 
acomiadament improcedent  Pot complir la sentència read-
metent els treballadors  Jo li demane que vostés exigisquen 
la readmissió dels treballadors 

Moltes gràcies  (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor Montiel 

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i 
Esport:

Gràcies 

Això és el que hem fet, senyor Montiel, i li hem requerit que 
complisca i que readmeta. Però, clar, nosaltres arribem fins 
on arribem  Sí que estem treballant –i vosté també ho ha dit– 
la manera d’incorporar als plecs més clàusules, més clàusules 

socials per tal que puguem tindre unes millors condici-
ons i que, per tant, els contractes d’adjudicacions que es fan 
puguen mantindre en millors condicions també a les perso-
nes treballadores, treballadors i treballadores que estan en 
aquesta situació 

Estirarem al màxim les nostres competències  Ja li ho dic  I 
si troba la manera –i vosté estic segur que en sap i d’això sap 
molt– la farem  Si nosaltres no l’hem trobada i vosté pensa 
que la pot trobar, ja li dic que l’aplicarem. Nosaltres fins al 
moment hem aplicat allò que els nostres tècnics han dit que 
podíem fer  I els vam exigir en aquell moment que hi hague-
ren clàusules socials, per tant, que hi haguera   , hem estirat al 
màxim per a protegir els més vulnerables  Si això pensa vosté 
que podem fer-ho encara millor, no hi ha cap problema  Al 
contrari, ho farem  I si és possible dins de les competències, 
ho aplicarem per a les futures contractacions 

Per tant, li done les gràcies per la seua aportació i li dic que, 
evidentment, estem al costat dels més vulnerables i anem a 
seguir exigint a les empreses que complisquen amb els drets 
dels treballadors i treballadores 

Gràcies  (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, conseller 

Ara passem a la pregunta 771, que formularà la diputada 
Noèlia Hernández del Grup Parlamentari Socialista al conse-
ller d’economia sostenible 

Senyora Hernández, quan vullga 

La senyora Hernández Sánchez:

Muchas gracias 

Buenas tardes, señor conseller 

¿Se oye? El pasado mes de junio se anunciaba la creación del 
Valencian Investment Desk y la elaboración del anteproyecto 
de ley de la ventanilla única de apoyo al inversor  Hace años 
en la Comunidad Valenciana se creó una oficina de atrac-
ción de inversiones pero que no tuvo nunca una estrategia 
definida y tampoco tuvo unos resultados óptimos como se 
esperaban 

Cuando una empresa nacional o internacional busca expan-
dirse y busca una nueva localización, le interesa el tejido 
productivo del entorno en el que se vaya a situar, le interesan 
las infraestructuras, le interesa el tipo de recursos humanos 
al que pueda acceder  Pero también le va a interesar la repu-
tación, esa reputación que estamos recuperando  Y también 
le va a interesar la seguridad jurídica que cuente en ese terri-
torio en el que se va a auditar 

Competimos en un entorno muy agresivo en el que muchos 
países y muchas regiones intentan captar inversión produc-
tiva que traiga riqueza real y puestos de trabajo reales a su 
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territorio  Y, por ello, creo que es fundamental que trate-
mos con cariño a los interesados con un proyecto que real-
mente cumpla con los requisitos que queremos y que tenga 
un impacto real positivo en nuestra comunidad  Porque 
debemos pensar cuantas veces hemos oído eso de que un 
proyecto iba a traer un montón de riqueza, iba a traer un 
montón de trabajos a nuestra comunidad  Creo que todos 
tendríamos muchísimos de ellos en la cabeza y, sin embargo, 
a la hora de la verdad no han sido más que un bluf  Muchos de 
ellos apoyados con dinero público, también 

Por tanto, creo que va a ser muy importante que los lleve-
mos de la mano, que les demos soporte, que les mostremos 
las bondades de nuestra comunidad, pero también que elimi-
nemos alguna traba del camino. Porque, ineficiencias en la 
administración las hay, creo que es evidente  Todos hemos 
tenido alguna vez la oportunidad de lidiar o de intentar 
conseguir una licencia en la administración  Esto no es una 
exclusiva valenciana, los índices internacionales lo denun-
cian en todo el territorio español y esto puede ser a veces un 
desincentivo para las empresas que estén interesadas por 
venir a nuestra comunidad 

Sin embargo, no confundamos esto con el tipo de herra-
mientas que se han usado antes, como los famosos ATE que 
fueron un fracaso y que no sirvieron nada más que para 
vendernos o intentar colar proyectos que no contaban con el 
apoyo municipal de las poblaciones donde se querían ubicar 

Sabemos que la conselleria está trabajando para atraer la 
inversión productiva  La iniciativa de la publicación de las 
ERE empresariales de la Comunidad Valenciana a través del 
mapa es una oferta que se le facilita a todos los inversores 
internacionales y nacionales que quieran o que estén intere-
sados en la comunidad. Pero, en definitiva, ¿en qué consistirá 
la ventanilla única de apoyo al inversor y qué tipo de proyec-
tos persigue atraer la conselleria con esta iniciativa?

Muchas gracias  (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señora Hernández 

Conseller, quan vullga 

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Senyora presidenta 

Senyoria 

Senyories 

Bé, en principi he de donar-li les gràcies per esta pregunta  
Perquè he de dir-li –com molt bé diu el conseller d’hisenda– 
que està a punt de caramel  Que la tenim ja pràcticament per 
a passar al Consell  Després d’eixe impuls que venim donant 
des de fa un any des de la conselleria a l’avantprojecte de 
llei de creació del punt d’atenció d’inversió amb l’objectiu 

d’afavorir la inversió, la recuperació i desenvolupament d’ac-
tivitats industrials, comercials i de serveis que dinamitzen la 
nostra economia i que, a més, promoguen la creació d’ocupa-
ció al nostre territori a través de la coordinació i col·laboració 
interadministrativa per tal de facilitar els tràmits administra-
tius que han de complir els projectes d’inversió 

Volem possibilitar a les empreses interessades en el nostre 
territori la implantació dels seus projectes empresarials amb la 
creació d’instruments adequats que minimitzen els problemes 
que afecten els seus processos d’inversió  Per açò, amb la crea-
ció del punt d’atenció a la inversió es promourà la màxima coor-
dinació entre els diferents departaments de La Generalitat, així 
com l’administració de l’estat, l’administració local i la resta d’or-
ganismes involucrats en els projectes d’inversió 

Tot açò –com ja he dit– amb l’objectiu d’alleugerir la càrrega 
administrativa a la qual s’enfronten les empreses a l’hora 
d’abordar la seua activitat empresarial inversora  He de 
dir-li que el procediment administratiu nostre és molt farra-
gós, molt complicat i, de vegades, desencanta a aquell que 
vol invertir en el nostre territori  Per tant, la coordinació i la 
col·laboració entre l’administració ha de ser clau perquè les 
inversions vinguen al nostre territori 

Dir-li que aquesta llei va dirigida a projectes d’inversió o rein-
versió locals, regionals o de la resta del territori estatal així 
com de capital estranger  I perquè un projecte empresarial 
puga ser tramitat pel punt d’atenció a la inversió –projecte 
anomenat VID, Valencian Investment Desk, que és com es dirà 
este punt d’atenció a la inversió– haurà d’aportat al nostre 
territori un valor afegir en matèria d’inversió i creació d’ocu-
pació i que estiguen en línia amb els requisits de sostenibili-
tat social i mediambiental exigits 

Els criteris per a elegir estos projectes seran: en matèria d’in-
versió, igual o més de sis-cents mil euros exclosos els actius 
immobiliaris; o, en matèria d’ocupació, igual o més de deu 
llocs de treball indefinits i a temps complet; i en matèria 
social i mediambiental aportar valor afegit en àrees com la 
protecció mediambiental, la promoció de la inclusió social, la 
igualtat en l’àmbit laboral, la conciliació familiar i la corespon-
sabilitat entre altres criteris socials i mediambientals 

Aquest punt comptarà amb el suport d’una comissió tècnica 
d’inversió formada per representants de les conselleries 
amb competències en ocupació, medi ambient, urbanisme i 
indústria entre altres  Així com amb representants de base 
de l’organisme de l’administració local on es desenvolupe el 
projecte i d’altres departaments, institucions o organitza-
cions públiques, privades i empresarials, la presència de les 
quals es considere d’interés 

Els beneficis de ser un projecte tramitat per la VID se centren 
en l’assessorament i comunicació amb un sòl interlocutor, la 
priorització dels projectes certificats per la VID, la reducció 
dels tràmits ordinaris, dels tràmits administratius, el suport 
en la identificació de possibles problemes i resolució dels 
mateixos i el seguiment de l’expedient fins a la implementació 
del projecte  Ja li he dit que este projecte en breu setmanes 
passarà pel Consell i, una vegada s’haja donat el vistiplau, el 
mateix passarà a Les Corts perquè puga ser aprovat 

I ja per acabar, dir-li que el nostre objectiu, l’objectiu del 
Consell, és facilitar les inversions que aporten valor afegit 
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en termes mediambientals socials i d’ocupació  I que aques-
tos projectes siguen un estímul per al creixement de la nostra 
economia 

Moltes gràcies  (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor conseller 

Aprofitar..., perquè alguns s’hauran preguntat que no conei-
xen el nou lletrat de Les Corts en substitució del senyor 
Soriano  Donem la benvinguda al senyor José Carlos Navarro 
perquè tots sàpiguen la persona que ens acompanya perquè 
està ahí  Que alguns no el coneixien  Benvingut, senyor 
Navarro 

I anem a continuar amb la pregunta número   , i última, 
número 700, que formula el diputat David Cerdán del Grup 
Parlamentari Socialista a la consellera d’agricultura 

Señor Cerdán, cuando quiera 

El senyor Cerdán Pastor:

Consellera, le formulo la pregunta relativa al último informe 
de la Unión Europea sobre aguas reutilizadas que, bueno, 
como usted bien sabe pero me imagino que nuestros compa-
ñeros no, plantea interesantes medidas de mejora, pero que 
tales medidas de mejora pueden ser peligrosas para esta 
tierra 

Algunos agricultores me han dicho alguna vez que una buena 
medida no se convierte en una mala solución  Y algunos agri-
cultores me han pedido que le pida a usted que les defienda y 
por esto viene esta pregunta  Esto de que una buena medida 
pueda ser una mala solución parece una paradoja, pero la 
Unión Europea desde que gobierna la derecha en ella es 
una pura paradoja  Paradoja en la política agraria común, 
que cada día es menos agraria y menos común  La polí-
tica pesquera común que confunde el Mediterráneo con el 
Atlántico y sus dimensiones y que eso genera esas tensiones 
que genera entre países y evidentemente entre las cuencas 

Y aquí ocurre o puede ocurrir lo mismo si no ponemos reme-
dio a ello  Es decir, si los países del norte que reciclan y reuti-
lizan menos las aguas imponen sus criterios de calidad, que 
son muy razonables pero que no son aplicables a los países 
que sí los desarrollamos, especialmente España, Chipre e 
Italia, podemos tener una buena legislación con bastante 
menos agua 

Lo que yo le quiero preguntar es, ¿qué medidas ha tomado 
desde que se publicó aquél…, o va a tomar para que este 
informe que plantea soluciones a largo plazo no se convierta 
en un problema a corto o a medio plazo para una tierra como 
la nuestra que representa el 60% de las aguas reutilizadas 
de toda Europa, que tenemos tecnología muy potente y muy 
puntera pero que nunca va a llegar a esos criterios de cali-
dad y que, desde luego, si este país no lo consigue ninguno 
en la Unión Europea lo va a conseguir? Por lo tanto, ¿qué 

medidas va a tener para que esta buena medida no sea una 
mala solución?

Muchas gracias  (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Muchas gracias, señor Cerdán 

Señora consellera, cuando quiera 

La senyora consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi 
Climàtic i Desenvolupament Rural:

Sí, muchas gracias, presidenta 

Muchas gracias, señor Cerdán 

Efectivamente, el documento al que usted se refiere es un 
estudio, un estudio técnico de apoyo a una futura propuesta 
de la Comisión Europea con respecto a la regulación de las 
condiciones de reutilización del agua depurada para uso agrí-
cola  Lo que ocurre es que realmente hasta hoy, a fecha de 
hoy, todavía no hay una propuesta definitiva ni siquiera hay un 
consenso sobre qué forma jurídica tendría esa propuesta  Por 
eso que, en cualquier caso, una vez que la comisión presente 
la propuesta y decida la forma jurídica, deberían pasar muchas 
fases  Y lo cierto es que, a día de hoy, no han cambiado las 
condiciones exigibles ni hay una nueva normativa 

Pero también es cierto que todos sabemos que cuando 
la comisión empieza a trabajar, aunque no se haya una 
propuesta normativa empieza a marcar algunas líneas y en el 
sentido que apuntaba usted  Por eso es necesario que siga-
mos estos informes  En primer lugar, por eso, porque la reuti-
lización es una gran oportunidad de suministro para nuestro 
sector agrario y también porque es más que aconsejable ir 
previendo qué necesidades podemos tener si se produce ese 
cambio 

En cualquier caso es importante señalar que la Comisión 
Europea reconoce los beneficios de la reutilización como una 
garantía suministro  Pero también señala que hay actual-
mente una dispersión normativa en la Unión Europea que 
impide que podamos hacer un uso mayor y más eficiente y 
con mayores garantías del agua reutilizada  La cuestión más 
importante, desde luego, son los parámetros de calidad y los 
niveles a que se establecerían esos parámetros microbioló-
gicos o también de otro tipo de contaminantes  Y es verdad 
que una mayor exigencia puede llevar a necesidad de nuevas 
inversiones en los tratamientos terciarios y también todo eso 
repercutir en los costes de explotación y, finalmente, en los 
costes que podría tener para el usuario en general y para los 
agricultores 

Como sabrá, el actual marco normativo es el Real decreto 
1 620/2007, reutilización de aguas residuales, que desarro-
lla lo previsto a su vez en la ley de aguas que establece que es 
el gobierno de España quien desarrolla las condiciones bási-
cas de reutilización y la calidad exigida  Es importante señalar 
que una norma como esta, como este real decreto, no existe 


